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سرمقاله

حلقه های گم شده آموزش 
ادامه از صفحه یک

1- نحوه گزینش، آموزش و استخدام معلمان و 
دبیران؛ آیا سیستم گزینش و آموزش های فعلی 
پاسخگوی نیاز آموزشی امروز دانش آموزان است؟ 
پاسخ احتمالا منفی است، چرا که اگر اینگونه بود 
تمایل دانش آموزان برای استفاده از اساتید آزاد که 
استخدام آموزش و پرورش نیستند هر روز بیشتر 

از گذشته نمی شد.
2- نظارت به تولیدات رسانه؛ زمانی که بازیگر 
بسیار معروف در برنامه پر طرفدار خود ریاضیات را 
به تمسخر  می گیرد و از تریبونی که در اختیارش 
ریاضی  باید  چرا  کند  می  اعلام  شده  گذاشته 
بخوانیم، چه انتظاری باید از رشد آموزش در کشور 

داشته باشیم؟ 
3- محتوای کتاب های درسی؛ در همین درس 
مهم  بسیار  مبحث  است،  سالی  چند  ریاضیات 
انتگرال حذف شده است، مبحثی که دانشجویان 
مهندسی در طی دوران  دانشگاه با آن بسیار کار 
این حذف و اضافه ها  این است که  دارند. سوال 
دقیقا با چه کار کارشناسی صورت می گیرد و آیا 
و  زبده ترین  از  درسی  کتاب های  مولفان  اساسا 
متخصص ترین افراد انتخاب شده اند؟ آیا محتوای 
کتاب های درسی متناسب با نیازهای امروز جامعه 
و دنیا و همگام با پیشرفت های علمی دنیا تدوین 
کتاب های  سازی  جذاب  جهت  در  آیا  شده اند؟ 
درسی برای افزایش انگیزه مطالعه اقدامی صورت 

گرفته است؟
با مشاهده چنین نمراتی سوال اساسی که   -4
مطرح می شود این است که اصولا در مدارس چه 
اتفاقات آموزشی مثبتی رخ می دهد؟ مدارسی که 
پنج روز در هفته و حداقل هر روز شش ساعت 
تعلیم  در  نه  دارند،  اختیار  در  را  آموزان  دانش 
انجام  خاصی  کار  زندگی  مهارت های   آموزش  و 
می دهند و نه اصولا زنگ های هنر و ورزش در آنها 
جدی گرفته می شود و زمانی هم که خانواده ها 
پاسخشان  در  می شوند  معترض  مسائل  این  به 
درس  به  جایش  به  می گویند  مدارس  مسئولان 
و علم دانش آموزان رسیدگی و تمرکز می کنیم! 

تمرکزی که حاصلش میانگین معدل 13 است!
نام  به  روزها  این  که  راهنمایی  دوره  5- حذف 
متوسطه اول معروف است و همچنین ایجاد نظام 
آموزشی 3-3-6 که به آن پیش دبستانی را هم باید 
اضافه کرد اصولا چه تغییر مثبتی در آموزش دانش 
آموزان داشته است؟ و احتمالا تنها تغییر مثبت آن 
سود مالی بیشتر برای  مدارس ابتدایی غیرانتفاعی 
پنج  قبلی   آموزشی  نظام  در  که  مدارسی  است 
بودند،  ابتدایی  آموزان دوران  پذیرای دانش  سال 
اینک  با احتساب دوره پیش دبستانی، هفت سال 
اختیار خواهند  در  را  ابتدایی  دوره  آموزان  دانش 
در  ملاحظه ای  قابل  محتوای  آنکه  بدون  داشت 
سال ششم دبستان به دانش آموزان آموزش داده 
شود. البته همانند تغییرات نظام های آموزشی قبلی 
هیچ توضیح مشخصی در مورد فایده و سود این 
تغییرات توسط آموزش و پرورش داده نشده است! 
این که چرا نظام ترمی واحدی  آمد و چرا دوره پیش 
دانشگاهی ایجاد و چرا حذف شد و چراهای دیگری 
که هرگز به طور مشخص توضیح داده نشدند و 
متاسفانه در هر تغییر نظام آموزشی شاهد دانش 
آموزانی هستیم که دچار مشکلات فراوان آموزشی 

می شوند.
و بسیار موارد دیگر که می توان به موارد فوق 
آموزشی  فقر  ایجاد  باعث  می توانند  کرد،  اضافه 
گردند، پدیده ای که به نظر می رسد اگر به موقع 
آینده  در  باشیم  نداشته  برنامه  و  طرح  برایش 
کشور  چالش های  بزرگ ترین  به  تبدیل  می تواند 

شود.

خبر

اخبار

توضیح وزیر نیرو درباره افت فشار 
آب تهران

با ارائه توضیحاتی درباره افت فشار  وزیر نیرو 
آب در تهران گفت: از دیشب )سه شنبه شب( 
تصفیه خانه های تهران در مدار تولید هستند و با 

ظرفیت کامل آب تولید می کنند.
علی اکبر محرابیان در حاشیه جلسه دیروز هیئت 
دولت در جمع خبرنگاران اظهار کرد: توده بسیار 
بزرگی از سنگ و گل و لای از ارتفاع بسیار بالا وارد 
بستر رودخانه شده است و ارتباط آب با شهر تهران 

و کرج قطع شد. 
وی یادآور شد: این واقعه در پایین دست سد 
کرج اتفاق افتاد و ما ناگزیر بودیم هرچه سریعتر 
مسیر 3۰۰ متری را باز کنیم. بر این اساس، در 
حداقل زمان ماشین آلات زیادی ظرف 4۸ ساعت 
را  کانالی  ساعت   12 از  کمتر  در  و  کردیم  اعزام 
حفاری کردند و ارتباط انتقال آب از دوشنبه ظهر 

انجام شد. 
وزیر نیرو افزود: همچنین با کدورت آب ناشی از 
گل و لای روبه رو شدیم که برای رفع آن هم تلاش 
شد و از دیروز این کدورت کاهش یافت و از دیشب 
تصفیه خانه های تهران در مدار تولید هستند و با 

ظرفیت کامل آب تولید می کنند.
محرابیان تاکید کرد: مردم با صرفه جویی کمک 
این وضعیت کاهش  اثر  در  تا مخازنی که  کنند 
حجم داشته اند به حالت طبیعی بازگردند. در تهران 
2۰ درصد آب مصرفی و تولیدی را از سد امیرکبیر 
کرج دریافت می کردیم و در لحظه اول تدابیری 
اندیشیده شد که 14 درصد آن با روش های دیگری 
جایگزین شود. وی ادامه داد: تلاش می کنیم فشار 
آب هم لحظه به لحظه افزایش پیدا کند و به حالت 

طبیعی بازگردد.
وزیر نیرو با اشاره به لزوم صرفه جویی در مصرف 
برق، اظهار کرد: با ناترازی حدودا 12هزار مگاواتی 
روبرو هستیم. در سال 14۰۰، مردم به خاطر دارند 
که از 2۹ اردیبهشت تا پایان تابستان، بعضا تا سه 

نوبت در روز با قطعی برق مواجه بودیم.
وی ادامه داد: در 14۰۰ ما با برنامه ریزی ها شرایط 
بهتری پیدا کردیم که همکاری مردم باعث آن بود. 
امسال هم اگر همکاری ادامه یابد این ناترازی اثرات 
حداقلی خواهد داشت. محرابیان تاکید کرد: تغییر 
ساعت کار ادارات به این دلیل بود که مصرف برق 
تا  اوج به حداقل ممکن برسد  ادارات در ساعات 
اضافه بار را در اختیار مردم در بخش خانگی و دیگر 
بخش ها قرار دهیم که حدوداً هزار مگاوات کاهش 

مصرف برق را به همراه دارد.

تعطیلی روز شنبه قطعی نیست

یک عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای 
اسلامی تاکید کرد: پیشنهاد مشخص کمیسیون 
اجتماعی این است که 5 روز هفته کاری بوده و 
ساعت کاری کارمندان نیز روزی ۸ ساعت است 
اما اینکه بین پنجشنبه و شنبه کدام روز تعطیل 

باشد هنوز جای بحث دارد.
سید کریم حسینی در گفت وگو با ایسنا، با 
اشاره به مصوبه کمیسیون اجتماعی مبنی بر 
تعطیلی شنبه ها به جای پنجشنبه ها، بیان کرد: 
دولت در لایحه ای که به مجلس ارائه داده است 
به دنبال کاهش ساعت کاری است و در لایحه 
ای که ارائه کرده 44 ساعت در هفته را به 5/42 
ساعت تقلیل داده است. ما نیز در مجلس با 
توجه به اینکه 5 روز هفته کاری است به این 
نتیجه رسیدیم که اگر بنا باشد بیش از ۸ ساعت 
باشد  داشته  کار حضور  کارمندان سر  روز  در 

طاقت فرسا بوده و بهره وری لازم هم ندارد. 
ما  دلیل  به همین  کرد:  اظهار  ادامه  در  وی 
ساعت کاری کارمندان در طول 5 روز کاری را 4۰ 
ساعت تعیین کردیم. بدین ترتیب ساعت ورود و 

خروج کارمندان به ادارات منطقی است. 
نماینده مردم اهواز در مجلس شورای اسلامی 
کمیسیون  مشخص  پیشنهاد  کرد:  تصریح 
اجتماعی این است که 5 روز هفته کاری بوده 
نیز روزی ۸ ساعت است.  آن  و ساعت کاری 
تعطیلی بین پنجشنبه و شنبه است. دولت در 
خصوص اینکه بین پنجشنبه و شنبه کدام روز 
تعطیل باشد، نظری نداده است. هنوز اینکه بین 
پنجشنبه و شنبه کدام روز باید تعطیل باشد 
جای بحث دارد. کمیسیون اجتماعی به تعطیلی 
شنبه رای داده اما ممکن است در صحن مجلس 

این تعطیلی به پنجشنبه تغییر کند.

بحرین به زودی روابط با ایران را از 
سرمی گیرد

خاور  امور  در  آمریکا  خارجه  وزیر  دستیار 
نزدیک، گفت که بحرین احتمالا در آینده نزدیک 

روابط با ایران را از سر خواهد گرفت.
»باربارا  رویترز،  از  نقل  به  ایلنا  گزارش  به 
لیف« دستیار وزیر خارجه آمریکا در امور خاور 
نزدیک، گفت که بحرین احتمالا در آینده نزدیک 
وی به  گرفت.  خواهد  سر  از  را  ایران  با  روابط 
به  اتفاق  این  قانونگذاران گفت: »فکر می کنم 
زودی خواهد افتاد«. بحرین در سال 2۰16 یک 
روز پس از قطع روابط عربستان با ایران، دست 
به اقدام مشابهی زد. ایران و عربستان در ماه 
مارس اعلام کردند که روابط را از سر خواهند 
گرفت و ایران در روز ششم ژوئن سفارت خود 

در ریاض را بازگشایی کرد.

آیا روند کاهش قیمت خودرو 
ادامه دار خواهد بود؟

معادن  و  صنایع  کمیسیون  رئیس  نایب 
کاهش  علت  گفت:  اسلامی  شورای  مجلس 
قیمت خودرو،  به دنبال افزایش تولید داخل در 
سال 14۰1 و از سوی دیگر ایجاد امید در بازار 
برای واردات خودرو است که اگر این دو مولفه 
همچنان پابرجا مانده و محقق شود، روند کاهش 

قیمت ادامه دار خواهد بود.
علی جدی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به 
ایجاد  راهکارهای  درباره  خودرو  بازار  وضعیت 
از راهکارها  بیان کرد: یکی  بازار،  این  ثبات در 
برای ایجاد ثبات در بازار خودرو این است که 
باید میزان تولیدات داخلی افزایش پیدا کند، از 
طرف دیگر باید واردات خودروهای خارجی نیز 
انجام شود. زمانی که این دو کار انجام شد باید 
به سمت آزادسازی قیمت خودرو گام برداشت. 
به عبارت دیگر از بیرون به خودروسازان فشار 

وارد نشود که به چه قیمتی خودرو بفروشند.
شورای  مجلس  در  شیروان  مردم  نماینده 
اسلامی، تصریح کرد: کل واردات خودرو ما در 
رسید،  نمی  تا هم  هزار  به 1۰۰  حالت  بهترین 
یعنی کمتر از 1۰ درصد نیاز داخلی کشور. این 
خودروسازان  روی  تاثیری  چه  واردات  میزان 
داخلی ما داشت که اینقدر نگران بوده و جلوی 
به  آرامش  بازگرداندن  برای  آیا  گرفتیم.  را  آن 

جامعه نمی ارزد که خودرو وارد شود؟

به  که  رئیسی  ابراهیم  سید  است،  گفتنی 
دعوت رسمی آقای »دانیل اورتگا« رئیس جمهور 
نیکاراگوئه به این کشور سفر کرده است، عصر روز 
امور  استقبال وزرای  با  به وقت محلی،  سه شنبه 
و  دفاع  معادن،  و  انرژی  نفت،  دارایی،  خارجه، 

بهداشت وارد فرودگاه »ساندینو« نیکاراگوئه شد.
»ماناگوآ«  انقلاب  میدان  در  جمهوری  رئیس 
مورد استقبال رسمی دانیل اورتگا، رئیس جمهور 
ملاقات  سپس  و  گرفت  خواهد  قرار  نیکاراگوئه 
مشترک  مذاکرات  و  عالیرتبه  مقام  دو  خصوصی 

هیئت های رسمی دو کشور برگزار شد.
از  پس  رئیسی  ابراهیم  سید  رابطه  همین  در 
مراسم استقبال رسمی در جمع گروهی از جوانان 
پیروزی  همزمانی  به  اشاره  با  نیکاراگوئه ای، 
انقلاب اسلامی ایران و انقلاب نیکاراگوئه و تاثیر 
متقابل این دو انقلاب از قهرمانان ملی مبارزه با 

امپریالیسم در دو کشور تجلیل کرد.
مقابل  نیکاراگوئه  مردم  ایستادگی  وی 
ملت  این  پیروزی  رمز  را  استکبار  و  زیاده خواهی 
خواهی،  استقلال  اینکه  بیان  با  و  کرد  عنوان 
مشترک  وجه  عدالت طلبی  و  آزادی خواهی 
انقلاب های مردم ایران و نیکاراگوئه است، گفت: 
جمهوری اسلامی ایران نظامی مردم سالار است و 
در 44 سال سپری شده از پیروزی انقلاب اسلامی 
جمهوری  نهادهای  تمامی  مردم،  رأی  همواره 

اسلامی را شکل داده است.
بشر  و حقوق  دموکراسی  ادعای  رئیس جمهور 
غربی ها را دروغین خواند و گفت: غربی ها به ویژه 
آمریکایی ها باید به نظام های برآمده از رأی مردم 

احترام بگذارند، اما برعکس عمل می کنند.
و  تحریم  با  می خواست  آمریکا  داد:  ادامه  وی 
تهدید ملت ما را متوقف کند، اما ملت ما نه تنها 
خود  برای  تحریم  و  تهدید  از  بلکه  نشد  متوقف 

فرصت ساخت و به پیشرفت رسید.
ایجاد  آمریکایی ها در  به نقش  اشاره  با  رئیسی 
داعش و سیاست جمهوری اسلامی در مبارزه با 
تروریسم  با  مبارزه  ادعای  آنها  گفت:  تروریسم 
حاج  یعنی  تروریسم  با  مبارزه  قهرمان  اما  دارند، 

قاسم سلیمانی را به شهادت رساندند.
را  نیکاراگوئه  و  ایران  میان  روابط  همچنین  وی 
راهبردی توصیف کرد و افزود: جمهوری اسلامی 
تمامی  در  کشور  دو  میان  روابط  توسعه  برای 
آمادگی  فناوری  و  علم  حوزه  در  ویژه  به  حوزه ها 

دارد.
در  نیز  نیکاراگوئه  جمهور  رئیس  اورتگا،  دانیل 
و  ایران  انقلاب  همزمانی  به  اشاره  با  مراسم  این 
نیکاراگوئه گفت: انقلاب دو کشور دارای ریشه های 
قوی در مسیر مبارزه با استیلاطلبی سلطه گران و 
به خصوص آمریکا بود که همواره به دنبال تحمیل 

خواست خود به دیگران بوده و هستند.
امپریالیسم  ماهیت  جزو  را  سلطه طلبی  وی 
دانست و افزود: مستکبرین به بهانه حقوق بشر 
و دمکراسی به کشورهای مستقل فشار می آوردند، 

اما ما همچنان با قدرت مقابل آنها ایستاده ایم.
اورتگا در بخش پایانی سخنان خود با تمجید از 
در  آمریکایی ها  دو کشور، جنایت  ملی  قهرمانان 
به شهادت رساندن حاج قاسم سلیمانی را محکوم 
تروریسم  با  مبارزه  ایرانی  قهرمان  احترام  به  و 
یک دقیقه سکوت اعلام کرد و سخنان خود را با 
سردادن شعار زنده باد ایران و زنده باد یاد قاسم 

سلیمانی به پایان برد.
پیام رئیسی در سفر به آمریکای لاتین

مسئول  شهرابی  عبدالحمید  رابطه   همین  در 
گویی  و  در گفت  لاتین  آمریکای  تحقیقات خانه 
در پاسخ به این سوال که دلایل انتخاب سه کشور، 
ونزوئلا، نیکاراگوئه و کوبا برای سفر رئیس جمهور 
این سه  انتخاب  آمریکا لاتین چیست، گفت:  به 
پیام  آن  و  است  مشخصی  پیام  حاوی  کشور 
مناسبت  تحکیم  راستای  در  ایران  که  است  این 
تقویت  بر  علاوه  مقطع،  این  در  خود  بین المللی 
روابط با بلوک های قدرتمند جدید مثل بریکس و 
قائل  کشورهایی  برای  ویژه ای  جایگاه  شانگهای، 
است که در خط مقدم مقاومت در مقابل نظام 

سلطه امپریالیستی هستند.
وی افزود: حکومت های مستقر در هر سه کشور 
کوبا، ونزوئلا و نیکاراگوآ هر سه محصول پیروزی 
در  واقع  در  و  این کشورها هستند  مردم  انقلاب 
مسیر قطع وابستگی به ایالات متحده و دولت های 
اراده  از  خارج  لذا  و  رسیده اند  قدرت  به  اروپایی 
نظام سلطه امپریالیستی و بر پایه منافع ملی خود 
امتیاز ویژه است. از  این یک  تصمیم می گیرند و 
این لحاظ، پیام سفر آقای رئیسی دارای یک پیام 
سیاسی ویژه است و آن اینکه، ایران قصد ندارد در 
مقابل فشارهای آمریکا خم شود و به جای آن عزم 
از چین  با کشورهای جهان  تا روابط خود را  دارد 
منطقه  و  همسایه  کشورهای  تا  گرفته  روسیه  و 

استراتژیکی چون آمریکای لاتین که تا همین چند 
وقت پیش “حیات خلوت” آمریکا نامیده می شد، 

تقویت کند.
شهرابی در پاسخ به این سوال که اهداف ترسیم 
شده برای سفرهای در نظر گرفته چیست، گفت: در 
اظهارات خود رئیس جمهور و وزیر امور خارجه این 
اهداف اعلام شده است. طبق گفته آقای رئیسی، 
هدف گسترش مناسبات ایران با کشورهای مستقل 
در فضای فروپاشی نظام تک قطبی و حضور و تقویت 

اتحادیه های جدید بین المللی است.
وی تصریح کرد: مقامات دولتی هم چنین اعلام 
کرده اند که رویکرد این سفر ارتقای همکاری های 
فی مابین در حوزه های متنوع اقتصادی و بالاخص 
در حوزه انرژی است. در عین حال، حضور وزیر 
دفاع جمهوری اسلامی ایران در بین هیئت همراه 
رئیس جمهور، رویکرد ایجاد و بسط همکاری های 
را  جهان  در  مقاومت  سنگرهای  دیگر  با  نظامی 

نشان می دهد.
به گزارش ایلنا، مسئول تحقیقات خانه آمریکای 
در  ایران  تمرکز  که  این سوال  به  پاسخ  در  لاتین 
روابط با کشورهای حوزه آمریکای لاتین باید روی 
چه مسائلی باشد، گفت: تمرکز باید روی حفظ، 
تقویت مناسبات سیاسی و هم چنین متحول کردن 
تحریم های  به  توجه  باشد. با  اقتصادی  روابط 
آمریکا، تحول بخشیدن و تعمیق روابط اقتصادی 
یک  بلکه  نیاز  یک  تنها  نه  ایران  بین المللی برای 

ضرورت است.
شهرابی در پاسخ به این سوال که همکاری های 
اقتصادی به ویژه در حوزه انرژی با این کشورها به 
چه شکل باید باشد، گفت: تأمین انرژی کماکان 
محسوب  اقتصادی  توسعه  در  اساسی  رکن  یک 
می شود. ایران و  ونزوئلا هر یک به تنهایی دارای 
است  حالی  در  این  هستند.  نفت  عظیم  منابع 
مواد  به  نیاز  لاتین  آمریکای  کشورهای  غالب  که 
گذشته  سال  در  ایران  دارند. همکاری  سوختی 
برای بازسازی یکی از پالایشگاه های نفت غیرفعال 
در ونزوئلا نمونه امکاناتی است که در این زمینه 

می توان به آن توجه داشت.
وی افزود: در سطحی وسیع تر، لازم است به این 
واقعیت توجه شود که اغلب کشورهای آمریکای 
لاتین به علت سوابق وابستگی شدید به کشورهای 
به  بعدا  و  پرتقال  و  اسپانیا  به  درگذشته  غربی، 
از  تاریخی  طولانی  دوره  یک  طی  متحده،  ایالات 
امکان رشد اقتصادی بر پایه منافع ملی با استفاده 
از منابع سرشار طبیعی خود، همچون زمین های 
وسیع حاصلخیز و معادن فلزات قیمتی، محروم 

بوده اند.
لاتین تصریح  آمریکای  مسائل  کارشناس  این 
تاراج  از  این کشورها حاکی  تاریخی  کرد: گذشته 

توسط  سرشارشان  مادی   منابع  بردن  غارت  به  و 
در  و  است  بوده  غربی  انحصاری  شرکت های 
تمامی سال های بهره کشی غرب از ملل آمریکای 
زیرساخت های  ایجاد  برای  چندان  تلاشی  لاتین، 
نگرفته  صورت  کشورها  این  در  اقتصادی  مهم 
آمریکا  از  مستقل  که حکومت های  اکنون  است. 
را  کشورشان  اقتصاد  می خواهند  منطقه  آن  در 
با  همکاری  و  ملی خویش  منابع  از  بهره گیری  با 
کشورهای مستقل دیگری چون ایران به پیش ببرند، 
ویژه  توجه  بنیادی  تحول  این  به  می تواند  ایران 
باشد. این بدین معنی است که ایران می تواند در 
احداث پروژه های زیربنایی در حوزه های متنوع، از 
تا جاده، سیستم های حمل و نقل،  انرژی گرفته 
کشاورزی، شاخه های مختلف صنعتی و هم چنین 
بهداشت و سلامت در کشورهای آمریکای لاتین 
مشارکت داشته باشد و در این راستا از همکاری 
بریکس نیز  چون  قدرتمند جهانی  سازمان های 

منتفع شود.
به  توجه  با  که  این سوال  به  پاسخ  در  شهرابی 
آمریکای  کشورهای  با  ما  روابط  تاریخی  سابقه 
لاتین، میزان پیشرفت ما در نوع روابط با کشورهای 
لاتین به چه شکلی بوده است، گفت: ما در این 
زمان  در  که حتی  داشته ایم  پیشرفت هایی  زمینه 
نبوده  موجود  ظرفیت های  با  متناسب  خود  اوج 
با کشورهای  روابط مان  اینکه سطح  است. مضافاً 
مقدم  خط  کشورهای  بالاخص  و  لاتین  آمریکای 
مقاومت در آن منطقه، همواره دستخوش افت و 
خیز بوده است. سطح روابط در بعضی مقاطع مثل 
افزایش  احمدی نژاد  آقای  ریاست جمهوری  دوران 
داشته و در مقطعی دیگر و مشخصا تحت ریاست 
جمهوری آقای روحانی کاهش داشته و بعضاً رو به 
صفر رفته است. به همین علت تا زمانی که روابط 
با این کشورها به صورت استراتژیک دیده نشود و 
یک برنامه جامع درازمدت در حوزه همکاری های 
اجرا  به  و  نشود  تدوین  زمینه  این  در  اقتصادی 
درنیاید، درب کماکان بر همان پاشنه سابق خواهد 

چرخید.
سال  دو  طی  چه  اگر  بنابراین،  افزود:   وی 
توجهی  قابل  نسبتا  پیشرفت های  گذشته شاهد 
از  برخی  با  اقتصادی  همکاری های  خصوص  در 
کشورهای آن منطقه و بالاخص ونزوئلا بوده ایم، 
با  مطلوب  روابط  سطح  به  رسیدن  با  هنوز  لکن 
از جهان، فاصله مان زیاد است.  این بخش مهم 
توجه  قابل  امکانات  هم  که  است  حالی  در  این 
اقتصادی در این کشورها وجود دارد و هم تمایل 
حاکمان بسیاری از آن کشورها این است که سطح 

روابط شان را با ایران گسترش دهند. 
شهرابی در پاسخ به این سوال، با توجه به بازگشت 
کشورهای  برخی  حتی  و  آمریکایی  شرکت های 

در  سرمایه گذاری  به  عربستان  جمله  از  عربی 
کشورهای آمریکای لاتین به ویژه ونزوئلا، جایگاه 
ایران در این حوزه چگونه خواهد بود، چه چالش 
هایی پیش رو داریم و چه اقداماتی برای اینکه از 
این روند عقب نمانیم باید داشته باشیم، گفت: در 
شرایط رقابت های شدید اقتصادی، بازار آمریکای 
گرفته  قرار  مختلف  کشورهای  توجه  مورد  لاتین 
اقتصادی  همکاری  برنامه  زمینه،  این  است. در 
چین با کشورهای آمریکای لاتین فقط در دوره 5 
ساله بین 2۰15 تا 2۰1۹ شامل 5۰۰ میلیارد تجارت 
بوده  دلار سرمایه گذاری مستقیم  میلیارد  و 25۰ 
کشورهای  کردید  اشاره  شما  که  همانطور  است. 
همسایه ما نیز در این منطقه، هم چون عربستان، 
امارات، قطر و ترکیه نسبت به نیاز سرمایه گذاری 
در آمریکای لاتین به هیچ وجه بی توجه نبوده اند.  
به طوری که میزان مبادلات اقتصادی این کشورها 
با کشورهای آمریکای لاتین در حوزه های مختلف 
بالغ بر ده ها میلیارد دلار بوده  انرژی  و بالاخص 

است.
کشورهای  از  تعدادی  حال،  این  با  افزود:  وی 
مستقلی  کشورهای  مخصوصا  و  لاتین  آمریکای 
ایران را ترجیح  با  چون همین سه کشور، تجارت 
می دهند. با این حال، ما از این امتیاز نسبی آنطور 
برای  که  است  بدیهی  نگرفته ایم.   بهره  باید  که 
تلاش  باید  زمینه  این  در  عقب ماندگی  جبران 
مضاعف و برنامه ریزی کرده و پیگیری های لازم را 
انجام دهیم. لازمه همه این کارها کمک به ایجاد و 
تقویت اراده در دستگاه های ذیربط حکومتی است. 
کشورهای  با  ایران  روابط  بسط  موضوع  به  باید 
آمریکای لاتین به عنوان یک مطالبه مردمی نگاه 
کرد و رسانه ها در این زمینه می توانند نقش مؤثر 

ایفا کنند. 
شهرابی در پاسخ به این سوال در برخی موارد 
مثل رابطه با ونزوئلا، سوریه و قطر که در دوره ای با 
تحریم های شدید و مشکلات سیاسی مواجه بودند 
پرداخت هزینه های  ایران ضمن  که  بودیم  شاهد 
را  کشورها  این  با  خود  روابط  کرد  تلاش  زیاد، 
آنها حمایت کند، ضعف کار ما  از  حفظ کرده و 
یا  با حل شدن  موارد  اینگونه  در  که  در چیست 
کاهش مشکلات این کشورها ما در نفع اقتصادی 
چند پله از سایرین عقب می مانیم، گفت:  آنچه 
می شود اضافه کرد این است که به طور کلی لازم 
است ما در مورد ظرفیت های ناشی از دیپلماسی 
اقتصادی تجدیدنظر جدی داشته باشیم و ساز و 
کارهای نظام سنتی، محافظه کار و غیر کارا در این 
حوزه را کاملا متحول کنیم. بسط روابط اقتصادی 
با  ایران خواهد بود و  بین المللی ضامن پیشرفت 
کاملا  رویکردی  باید  گذشته،  تجربیات  به  توجه 

تحول گرا در این حوزه داشته باشیم.

سید ابراهیم رئیسی در دومین مقصد سفر خود وارد نیکاراگوئه شد

اتحاد چهارجانبه در قلب آمریکای لاتین
گروه سیاسی -  رئیس جمهوری پس از پایان سفر رسمی به ونزوئلا، به منظور توسعه و تعمیق مناسبات با نیکاراگوئه و به دعوت رسمی دانیل اورتگا، رئیس 

جمهور این کشور وارد »ماناگوآ« شد.

به طور کلی 
لازم است 
ما در مورد 

ظرفیت های 
ناشی از 

دیپلماسی 
اقتصادی 

تجدیدنظر 
جدی داشته 
باشیم و ساز 

و کارهای 
نظام سنتی، 

محافظه کار و 
غیر کارا در این 

حوزه را کاملا 
متحول کنیم

سخنگوی دولت دلیل استعفای محسن رضایی از معاونت اقتصادی دولت را توضیح 
داد.  علی بهادری جهرمی درباره علت انتقال محسن رضایی به دبیرخانه شورای هماهنگی 
سران قوا، اظهار کرد: اخیرا رهبری در ساختار شورای هماهنگی سران قوا تغییراتی ایجاد 
کردند و ضروری بود بر دبیرخانه این شورا تمرکز بیشتری انجام شود. این دبیرخانه فراقوه 
ای است و نیاز است فعالیت هایش بیشتر شود و  استقلال بیشتری می طلبید به همین 
دلیل محسن رضایی از سمت معاونت اقتصادی دولت استعفا دادند و حکم جدیدی برای 

دبیرخانه برای وی صادر شد.
وی ادامه داد: تاکنون 2۸ جلسه سران قوا برگزار و بیش از 3۰  مصوبه  در حوزه های 
مختلف تجارت، اصلاح نظام بودجه، تامین مالی مسکن، تورم،اصلاح نظام بانکی، رفع 
ناترازی ها در حوزه های انرژی و رمز ارزها و کالابرگ الکترونیکی در این ایام ساماندهی 

شده است. 
بهادری افزود: 112 جلسه هم در ستاد هماهنگی اقتصادی دولت برگزار شده و 15۰ 

موضوع  در این جلسات مورد بحث و بررسی قرار گرفته است. 
در همین رابطه  معین الدین سعیدی، نماینده مجلس به انتخاب گفت: در وضعیت 
فعلی نیاز به سرعت و دقت در کار ها داریم اما اینگونه نباید باشد که فراگیر شدن 
اختیارات این نهاد یک اسیب جدیست. این مورد برای موارد خاص و ویژه است لذا اینکه 
ساختار های این شکلی ایجاد شود و احکامی داده شود. من معتقدم همه گیری این نهاد 

ها نه به صلاح کشور است و نه با قانون سازگاری دارد.
وی افزود: اینکه در هر موضوعی انتظار داشته باشیم سران قوا موضوعات را بررسی کنند 
درست نیست. در موارد خاص و ویژه بر مبنا اصل 11۰ ایجاد چنین ساختاری ضرورت بوده 

اما اینکه تمام قوانین از آن کانال بیاید بسیار پدیده نادرستی است. این اتفاق صرفا در 
این نهاد هم نبوده، بلکه در بحث هیات عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت و انقلاب 

فرهنگی و موارد دیگر نیز این اختیارات داده شده است و قانون گذاری هم می کنند.
سعیدی در پایان درباره ی اصلاح این روند توسط مجلس گفت: آقای قالیباف در موارد 
متعددی از جمله در بحث هیات نظارت مجمع تشخیص ورود کردند. در دیداری که با 
رهبری داشتیم این موضوع را عنوان کردند که خیلی از مواقع قانونی که مصوب می شود 
توسط هیات عالی مجمع مورد دخالت قرار می گیرد؛ درحالیکه نظراتشان را باید به شورای 
نگهبان بدهند. مثلا در بحث واردات خودروهای کارکرده شاهد چنین دخالتی از سمت 

مجمع تشخیص بودیم. رئیس مجلس نیز بار های این موضوع را پیگیری کرده است.
گفتنی است رئیس جمهوری پس از قبول استعفای محسن رضایی و انتصابش به عنوان 
دبیر شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا، 5 مسئولیت را به وی محول کرده است 
که در حکم رئیسی به آنها اشاره شده است. در این حکم تصریح شده است: با عنایت به 
مراتب تعهد و تجارب ارزشمند جنابعالی و با توجه به اهمیت اجرای منویات مقام معظم 
رهبری در رابطه با موقعیت جدید شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا، به موجب 

این ابلاغ به عنوان دبیر شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا منصوب می شوید.
فعال کرد دبیرخانه شورا با بهره گیری از کارشناسان دستگاه های ذیربط، بررسی دقیق 
و کارشناسانه موضوعات ارجاعی و دستور جلسات، انطباق آن با ماموریت محول و لحاظ 
ضرورت تصمیم گیری در هر مورد، پیگیری اجرای مصوبات و ارائه گزارش نوبه ای مبتنی 

بر نظام نامه داخلی از اهم مسئولیت های جنابعالی است.
به جهت اهمیت موضوع و لزوم اهتمام جدی و ممحض شدن در ماموریت محوله، 

ضمن تقدیر و تشکر از زحمات جنابعالی با استعفای شما از سمت معاونت اقتصادی 
رییس جمهور موافقت می شود.

سخنگوی دولت و یک نماینده مجلس تشریح کردند
چرا محسن رضایی استعفا داد؟
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